

# **ANSERJ**

**ANSERJ**  
Canadian journal of nonprofit and social economy research /  
Revue canadienne de recherche sur les OSBL et l'économie sociale



**Volume 8 Number 2 / Numéro 2  
Autumn / Automne 2017**

**[www.anserj.ca](http://www.anserj.ca)**

**Official journal of the  
Association of Nonprofit and Social Economy Research (ANSER)**

**Revue officielle de  
l'Association de recherche sur les organismes sans but lucratif et l'économie sociale (ARES)**



**Canadian Journal of Nonprofit and Social Economy Research**  
**Revue canadienne de recherche sur les OSL et l'économie social**

**Editors / Rédacteurs en chef**

J.J. McMurtry	York University	English Language Editor
Denyse Côté	Université du Québec en Outaouais	Éditrice francophone

**Book Review Associate Editors / Rédacteurs adjoints de compte-rendu**

Marcelo Vieta	University of Toronto	English Book Review
Martine Vezina	HEC Montréal	Compte-rendu francophone

**Editorial Board / Comité de rédaction**

Marie J. Bouchard	Université du Québec à Montréal
Leslie Brown	Mount Saint Vincent University
Raymond Dart	Trent University
Corinne Gendron	Université du Québec à Montréal
John Loxley	University of Manitoba
Michael Hall	YMCA, Toronto
Margaret Harris	Aston University, UK
Tessa Hebb	Carleton University
Evert Lindquist	University of Victoria
Roger Lohmann	West Virginia University, USA
Judith Madill	University of Ottawa
Agnes Meinhard	Ryerson University
Vic Murray	University of Victoria
Adam Parachin	University of Western Ontario
Susan Philips	Carleton University
Jack Quarter	University of Toronto
Steven Rathgeb Smith	University of Washington, USA
Luc Theriault	University of New Brunswick
Joanne Turbide	HEC Montréal

**Former Editors / Anciens rédacteurs**

Peter R. Elson (English Lanaguage Editor), 2010-2015; Francois Brouard, (French Language Editor) 2010–2015; Louise Briand (French Language Book Review Editor) (2011-2015); JJ McMurtry, (English Language Book Review Editor) 2010–2013

**Managing Editor / Directrice de la rédaction**

Marilyn Bittman, CISP Press, Simon Fraser University

Detailed instructions for contributors and submission guidelines available at [www.ANSERJ.ca](http://www.ANSERJ.ca). Comments or queries should be submitted to [managing\\_editor@anserj.ca](mailto:managing_editor@anserj.ca).

## Table of Contents / Table des matières

### EDITORIAL

- Peter R. Elson & Jean-Marc Fontan, Guest Editors 3 – 4

### ARTICLES

- Which Frameworks Are Appropriate to Study and Describe  
Philanthropic Foundations in Canada?  
Sylvain Lefèvre & Jean-Marc Fontan 5 – 23
- Uncovering the Research Potential of Administrative Data  
on Charitable Foundations in Canada  
Iryna Khovrenkov & Lynn Gidluck 24 – 39
- Understanding Information Exchanges and Reporting  
by Grantmaking Foundations  
François Brouard & Juniper Glass 40 – 56
- Collaboration Between Canadian Grantmaking Foundations: The Expression  
of an Increasingly Ambitious and Strategic Philanthropic Sector?  
Juniper Glass & Nancy Pole 57 – 79
- Room to Flourish: Lessons for Canadian Grantmaking Foundations  
from Sweden, Germany, and the Netherlands  
Nazita Lejevardi, Mirle Rabinowitz Bussell, James Stauch, & Nicole Rigillo 80 – 96

## EDITORIAL / ÉDITORIAL

**Peter R. Elson, Guest Editor /éditeur invité**  
University of Victoria, British Columbia

**Jean-Marc Fontan, Guest Editor /éditeur invité**  
Université du Québec à Montréal

### SPECIAL ISSUE ON CANADIAN FOUNDATIONS

This is the first time that ANSERJ has dedicated itself to a special issue. Complementing this publication and the edited book *Les Fondation philanthropiques: de nouveaux acteurs politiques?* is the research by Philab on philanthropy and community foundations that has generated important knowledge on grantmaking organizations in Canada and elsewhere.

This special issue starts with Sylvain Lefèvre and Jean-Marc Fontan presenting multiple frameworks to analyze philanthropic foundations in Canada. They profile both well-known and emerging philanthropic typologies as well as the sociopolitical context in which these typologies have emerged. Iryna Khovrenkov and Lynn Gidluck then report on the first study of its kind to review the untapped research potential of administrative data on Canadian foundations. With the pending online filing of T3010 reports by registered charities in 2018, a new era of comprehensive data analysis will likely emerge.

### NUMÉRO SPÉCIAL SUR LES FONDATIONS CANADIENNES

Ce numéro est le premier numéro thématique produit par la Revue. Il est publié parallèlement au livre *Les fondations canadiennes : de nouveaux acteurs politiques?* et souligne le travail de recherche du Philab sur la philanthropie et les fondations communautaires, travail qui a généré d'importantes données sur les fondations au Canada et ailleurs.

Ce numéro débute par une contribution de Sylvain Lefèvre et Jean-Marc Fontan sur les cadres d'analyse des fondations philanthropiques canadiennes. Ces auteurs présentent des typologies connues et émergentes sur les fondations ainsi que leur contexte sociopolitique. Ensuite, Iryna Khovrenkov et Lynn Gidluck, dans une première étude de ce genre, présentent et examinent les données administratives disponibles sur les fondations canadiennes. Avec en 2018 le dépôt en ligne des rapports T3010 par les organismes de bienfaisance enregistrés, une nouvelle ère d'analyse de ces données sera sans aucun doute amorcée.

François Brouard and Juniper Glass present an intriguing conceptual paper to assist in understanding the ecosystem in which foundations operate when reporting and sharing information. Next, Juniper Glass and Nancy Pole collaborate to present multiple case studies and key informant interviews as they examine the nature of cooperation among grantmaking foundations. Nazita Lajevardi, Mirle Rabinowitz Bussell, James Stauch, and Nicole Rigillo, and then combine their talents to provide an analysis of grantmaking foundations in Sweden, Germany and the Netherlands and outline lessons for Canadian foundations.

We hope that this special issue will whet your appetite to learn even more about Canadian foundations.

Peter R. Elson & Jean-Marc Fontan, guest editors

L'article conceptuel de François Brouard et Juniper Glass vise quant à lui à mieux comprendre les fondements de l'écosystème philanthropique. Ensuite, Juniper Glass et Nancy Pole vous offrent, à l'aide d'études de cas et d'entretiens, une analyse de la nature, des forces, des limites et du potentiel des collaborations entre certaines fondations subventionnaires. Nazita Lajevardi, Mirle Rabinowitz Bussell, James Stauch, et Nicole Rigillo offrent quant à eux un article sur les fondations subventionnaires en Suède, en Allemagne et aux Pays-Bas, soulignant des pratiques qui pourraient inspirer les fondations canadiennes

Nous espérons que ce numéro spécial saura susciter votre intérêt sur le sujet des fondations canadiennes.

Peter R. Elson & Jean-Marc Fontan, éditeurs invités